

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

## ENGLISH

### EVENTS

#### **Ring lecture “Arriving, Returning, or Modern Nomadism”, Universität Bonn (winter term 2019/2020)**

Following the two ring lectures “Refuge, Migration, Integration” (summer term 2016) and “News, Fakes & Co. Democracies and Public News Culture” (summer term 2018), another lecture series entitled “Arriving, Returning or Modern Nomadism” will take place in the winter term 2019/2020. The aim of the individual lectures and discussions organised by BICC, the University of Bonn and the Arbeitsstelle Internationales Kolleg is to take stock of the refugee challenge of 2015 and to try to determine the status quo.

[Further information](#) | Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

#### **Bonn Peace Days, Bonn (30 August–28 September 2019)**

In 2001, the United Nations General Assembly declared 21 September International Peace Day. Since 2006, this day has also been taken in Bonn as an opportunity to reflect on concrete opportunities for peacebuilding, and so the Coordinating Group of the Bonn Peace Days has again put together a varied programme this year with film screenings, lectures and discussions.

[Further information](#) (PDF, in German) | Contact: Beate Roggenbuck at [kontakt@beate-roggenbuck.de](mailto:kontakt@beate-roggenbuck.de)

#### **Panel discussion “Development policy in Syria? Humanitarian aid, reconstruction and peacebuilding face difficult challenges”, Bonn (24 September 2019)**

On the occasion of the Bonn Peace Days, BICC, together with the Friedrich-Ebert-Stiftung (FES), the Working Group on Peace and Development (FriEnt) and Bread for the World, are holding a panel discussion on 24 September 2019. Elke Grawert (BICC) will moderate the discussion on humanitarian aid issues in Syria; guests are Volker J. Oel (Federal Ministry for Economic Cooperation and Development, BMZ), Dr Salam Said (Freie Universität Berlin), Ralf Südhoff (Centre for Humanitarian Action) and Serdar Yüksel (Mdl SPD).

[Further information](#) | Contact: Arme Cremer (FES) at [info@fes.de](mailto:info@fes.de)

## **Lecture “For more peace policy initiative—Against nuclear armament and military escalation”, Bonn (26 September 2019)**

In the [Peace Report 2019](#), the four leading German peace and conflict research institutes BICC, the Peace Research Institute Frankfurt (PRIF), the Institute for Peace Research and Security Policy at the University of Hamburg (IFSH) and the Institute for Development and Peace (INEF) call on the German government to become more actively involved in international security policy and to enter into new partnerships to preserve the threatened multilateral set of rules and regulations. In the framework of the Bonn Peace Days 2019, Max M. Mutschler, author of the Peace Report, will analyse trends in international foreign and policy and present recommendations to policymakers on 26 September.

[Further information](#) | Kontakt: [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **2019 MACIMIDE Annual Conference at the University of Maastricht, Maastricht (20 September 2019)**

On 20 September 2019, the Annual Conference of the Maastricht Centre for Citizenship, Migration and Development (MACIMIDE) is taking place. Senior Researcher Ester Serra Mingot will attend a panel on return migration.

Contact: Ester Serra Mingot at [ester.s.mingot@bicc.de](mailto:ester.s.mingot@bicc.de)

## **Lecture “Sustainable peace in the face of displacement and violence—A sobering balance”, Berlin (19 September 2019)**

In his lecture “Sustainable peace in the face of displacement and violence—A sobering balance”, which will take place on 19 September at the Urania Berlin, Markus Rudolf will address the response of German and European politicians to the rise in the number of refugees, namely to change the situation in the countries of origin in such a way that people no longer see fleeing as the only option to improve their living conditions.

[Further information](#) | Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Brown Bag Lecture “ How reliable are the results of surveys among returnees”?, Bonn (18 September 2019)**

In the framework of her lecture, Tatjana Baraulina reflects—based on two surveys among returnees by the German Federal Office for Migration and Refugees (BAMF)—on how selectivity in applied research on return occurs and how this can influence the outcome of such research.

[Further information](#) (PDF, in German) | Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Round Table “Integrating the social dimension into territorial approaches: The new deal of the development programs”, Paris (5 September 2019)**

On 5 September, Katja Mielke will attend the Round Table on “Integrating the social dimension into territorial approaches: The new deal of the development programs”, which will take place as part of the World Convergences Forum in Paris.

[Further information](#) | Contact: Katja Mielke at [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de)

## **International expert workshop “Normative Challenges of International Governance”, Berlin (26–28 August 2019)**

Conrad Schetter participated in the international workshop “Normative Challenges of International Governance” from 26 to 28 August in Berlin. He contributed to “Dictating a Liberal Order—Statebuilding and Intervention in Afghanistan 2001”. The event was organised by the Institute for Theology and Peace and the Catholic Peace Foundation.

Contact: Conrad Schetter at [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

## **BMZ Country talk Jordan, Berlin (22 August 2019)**

On 22 August, Markus Rudolf took part in the Jordan country talk of the Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (BMZ) in Berlin.

Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Hannah Neumann and Arnold Wallraff visited BICC, Bonn (21 August 2019)**

On 21 August 2019, Hannah Neumann, Member of the European Parliament for the Green Party/EFA Group, and Arnold Wallraff, former President of the Federal Office of Economics and Export and member of the Arms Section of the Joint Conference Church and Development (GKKE), visited BICC. They discussed the Europeanisation of arms export policy, i.e. the intensification of joint arms production and the associated future challenges in the field of arms control with Max Mutschler and Marius Bales from BICC.

Contact: Max Mutschler at [max.mutschler@bicc.de](mailto:max.mutschler@bicc.de) and Marius Bales at [marius.bales@bicc.de](mailto:marius.bales@bicc.de)

## **Open Day at the German Foreign Office, Berlin (17–18 August 2019)**

On 17–18 August, at the Open Day of the German Federal Foreign Office, BICC premiered its new photo exhibition "'Safety First': Cross-border arms control for at-risk communities" in the "Europasaal" of the Foreign Office. The photo exhibition and presentation of an original marking machine for small arms attracted much attention from visitors, amongst them German Foreign Minister Heiko Maas.

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **Field research in the "Trajectories of reintegration and social change" project, Bosnia and Herzegovina (8–30 August 2019)**

From 8 to 30 August, Clara Schmitz-Pranghe conducted field research in Bosnia and Herzegovina. This research took place in the framework of the project "Trajectories of reintegration: The impacts of displacement, migration and return on social change".

Contact: Clara Schmitz-Pranghe at [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## **Summer School of research consortium CRC-TR 228: Future Rural Africa, Nairobi and Naivasha, Kenya (29 July–2 August 2019)**

Marie Müller-Koné attended the Summer School of the research consortium CRC-TR 228: Future Rural Africa, entitled "Exploring socio-ecological transformation through the lens of Future Studies" in Nairobi and Naivasha, Kenya. Together with Dr Kennedy Mkutu, United States International University Nairobi, she presented some preliminary findings on future visions of infrastructure development and current conflicts in Isiolo, Kenya.

[Further information](#) | Contact: Marie Müller-Koné at [marie.mueller@bicc.de](mailto:marie.mueller@bicc.de)

## **Workshop in the field "TRAFIG—Methodology, ethics, data management, logistics", Addis Ababa, Ethiopia (22–24 July 2019)**

BICC Senior Researcher Markus Rudolf was co-organiser of the TRAFIG-Methodology workshop at Addis Ababa University in which experiences, methods, ethical guidelines, data management and the timeline of research on Eritrean refugees in Ethiopia were discussed.

Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Workshop in the field “TRAFIG—Methodology, ethics, data management”, Dar es Salaam, Tanzania (17–19 July 2019)**

The empirical work of the Transnational figurations of displacement project (TRAFIG) in Tanzania started with a workshop on methodology, ethics and data management in Dar es Salaam. Markus Rudolf, Senior Researcher at BICC, was co-organiser.

Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **15th Annual General Meeting of the Integrated Disarmament, Demobilization and Reintegration Group (IDDRTG), Bonn (9–11 July 2019)**

The 15th Annual General Meeting of the Integrated Disarmament, Demobilization and Reintegration Group (IDDRTG) was hosted by BICC and co-chaired by the Cairo International Center for Conflict Resolution, Peacekeeping and Peacebuilding (CCCPA) from 9 to 11 July 2019.

Several training institutes took part in the meeting, and representatives from the United Nations Development Programme (UNDP) and the Department of Peace Operations were attending as observers in their role as co-chairs of the UN Inter-Agency Working Group on DDR (IAWG). The objective of the meeting was to take stock of completed and upcoming training activities on DDR and DDR-related subjects. As the revision of the United Nations Integrated Disarmament, Demobilization and Reintegration Standards (IDDRS) is ongoing, the IDDRTG members also discussed the implications of the revised IDDRS for training activities.

The meeting participants also took the opportunity to propose new ideas for a closer collaboration amongst members of the training group, as well as cooperation initiatives with the IAWG and the African Union (AU).

[Further information](#) | Contact: Claudia Breitung at [claudia.breitung@bicc.de](mailto:claudia.breitung@bicc.de)

## **Field research in the project “Trajectories of reintegration”, Albania (18 June–9 July 2019)**

Ruth Vollmer and Elke Grawert (in part) continued field research in Albania in the framework of the project “Trajectories of Reintegration” between 18 June and 9 July. Places visited included Tirana, Shkodra, Fushe-Arrëz, Lezhë, Kukës, Korça and Roscovec. Core activities were the identification of and interviews with various different groups of returnees across different regions and contexts of the country, interviews with stayees, as well as relevant experts, practitioners and decision-makers. Furthermore, the researchers participated in a training workshop with local research assistants, an excursion and a workshop with German return counsellors as well as representatives from Albanian municipalities.

Contact: Ruth Vollmer at [ruth.vollmer@bicc.de](mailto:ruth.vollmer@bicc.de) and Elke Grawert at [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)

[Fahra, J., Krötz, M., & Mohammed, E. \(2019\). More Bang for Their Buck: Enhancing the Sustainability of Surplus Ammunition Destruction Programs. Journal of Conventional Weapons Destruction, 23 \(2\), Article 9, p. 42-45.](#)

[von Boemcken, M. \(2019\). Smooth security. Creative adaptation, mimicry and deception in everyday securityscapes. Critical Studies on Security, 7 \(2\).](#)

[Röing, T. \(2019, July\). Zum Umgang mit Konflikten und Geflüchteten und Migrantengemeinschaften in NRW: Gleichbehandlung sicherstellen und Partizipation auf Augenhöhe ermöglichen \(BICC Policy Brief series No. 6/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Röing, T. \(2019, June\). Fortsetzung politischer Konflikte oder Neuanfang? – Türkische Geflüchtete in Nordrhein-Westfalen \(BICC Working Paper series No. 6/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Mutschler, M. M., & Wisotzki, S. \(2019\). Kommentar \ Sind die überarbeiteten Politischen Grundsätze der Bundesregierung für den Export von Kriegswaffen und sonstigen Rüstungsgütern tatsächlich „restriktiver“?. Bonn: BICC.](#)

[Etzold, B. \(2019\). Auf der Flucht – \(Im\)Mobilisierung und \(Im\)Mobilität von Schutzsuchenden \(State-of-Research Papier 04\). Osnabrück: IMIS/BICC.](#)

[Heinemann-Grüder, A. \(2019\). Geiselnnehmer oder Retter des Staates? Irreguläre Bataillone in der Ukraine. Osteuropa, 69\(3-4\), 51–80.](#)

## PRESS RELEASES

### **15 July 2019**

[Neue Publikation \ Zum Umgang mit Konflikten unter Geflüchteten und Migrantengemeinschaften in NRW](#) (PDF, in German)

### **9 July 2019**

[Neue Publikation \ Fortsetzung politischer Konflikte oder Neuanfang? Türkische Geflüchtete in Nordrhein-Westfalen](#) (PDF, in German)

**8 July 2019**

[Neue umfassende Bestandsaufnahme der Flucht und Flüchtlingsforschung sieht Bedarfe und großes Potential des Forschungsfelds](#) (PDF, in German)

**4 July 2019**

[Commentary \ Are the German government's revised Political Principles on the Export of Military Weapons and other Military Equipment really more 'restrictive'?](#)

**2 July 2019**

[Neue Publikation \ Auf der Flucht - \(Im\)Mobilisierung und \(Im\)Mobilität von Schutzsuchenden](#) (PDF, in German)

**26 June 2019**

[Kick-off ceremony \ Innovation Campus Bonn presented itself](#)

## VACANCIES

**BICC is looking for**

[Wissenschaftliche/n Mitarbeiter/in in einem Forschungsprojekt zu nachhaltigen Transformationsprozessen im ländlichen Marokko](#)

[Studentische Hilfskraft im Forschungsprojekt „Wiedereingliederung Geflüchteter: Zum Einfluss von Flucht, Migration und Rückkehr auf den sozialen Wandel“](#)

[Studentische Hilfskraft im Forschungsprojekt „Zwischen Bürgerkrieg und Integration – Die Aufnahme von Flüchtlingen als Chance und Risiko für den gesellschaftlichen Wandel in NRW“](#)

## BICC IN THE MEDIA

**19 August 2019**

Aachener Zeitung: [Hilfe zur Selbsthilfe: 300 Teilnehmer aus 18 ostafrikanischen Staaten ausgebildet](#) (in German)

## 14 August 2019

Bonn Sustainability Portal: [BICC Zum Umgang mit Konflikten unter Geflüchteten und Migrantengemeinschaften in NRW](#)

## 13 August 2019

PeaceLab: [Vorwärts in die Vergangenheit? Frieden braucht Partner](#) (in German)

## 22 July 2019

Rheinische Anzeigenblätter: [ICB Innovations-Campus Bonn nimmt die Arbeit auf](#) (in German)

## 16 July 2019

Radio Utopie: [Europäischer Türöffner](#) (in German)

## 13 July 2019

NDR Info: [Streitkräfte und Strategien](#). Interview with Conrad Schetter (08:01min) (in German)

## 12 July 2019

WDR 5: [Systemwechsel bei Rüstungsexporten notwendig?](#). Interview with Max Mutschler (in German)

## 11 July 2019

Telepolis: [Europäischer Türöffner: Die Neuaufgabe der Rüstungsexportrichtlinien](#) (in German)

## 30 June 2019

Die Kulturmittler – Der ifa-Podcast zu Außenkulturpolitik: [Forschung in der AKBP – Was Cybersicherheit mit Kultur zu tun hat. Mit Odila Triebel und Andreas Heinemann-Grüder](#) (in German)

**26 June 2019**

General-Anzeiger: [Innovations-Campus Bonn stellt sich erstmals vor](#) (in German)

## DEUTSCH

### AKTIVITÄTEN

#### **Ringvorlesung "Ankommen, Zurückkommen oder modernes Nomadentum", Universität Bonn (Wintersemester 2019/2020)**

Im Anschluss an die beiden Ringvorlesungen „Flucht, Migration, Integration“ (Sommersemester 2016) und „News, Fakes & Co. Demokratien und öffentliche Nachrichtenkultur“ (Sommersemester 2018), findet im Wintersemester 2019/2020 eine weitere Vorlesungsreihe unter dem Titel „Ankommen, Zurückkommen oder modernes Nomadentum“ statt. Ziel der vom BICC, der Universität Bonn und der Arbeitsstelle Internationales Kolleg organisierten Einzelvorträge und Diskussionen ist es, angesichts der Flüchtlingsherausforderung von 2015 Bilanz zu ziehen und eine Bestimmung des status quo zu versuchen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

#### **Bonner Friedenstage, Bonn (30. August - 28. September 2019)**

Die Generalversammlung der Vereinten Nationen erklärte im Jahr 2001 den 21. September zum Internationalen Friedenstag. Dieser Tag wird seit 2006 auch in Bonn zum Anlass genommen, um über konkrete Möglichkeiten der Friedensförderung nachzudenken, und so hat der Koordinationskreis der Bonner Friedenstage auch in diesem Jahr ein vielfältiges Programm mit Filmvorführungen, Vorträgen und Diskussionen zusammengestellt.

[Weitere Informationen](#) (PDF) | Kontakt: Beate Roggenbuck unter [kontakt@beate-roggenbuck.de](mailto:kontakt@beate-roggenbuck.de)

## **Podiumsdiskussion "Entwicklungspolitik in Syrien? Humanitäre Hilfe, Wiederaufbau und Friedensförderung vor schwierigen Herausforderungen", Bonn (24. September 2019)**

Anlässlich der Bonner Friedenstage organisiert das BICC, gemeinsam mit der Friedrich-Ebert-Stiftung (FES), der Arbeitsgemeinschaft Frieden und Entwicklung (FriEnt) und Brot für die Welt, eine Podiumsdiskussion am 24. September 2019 zur Frage der humanitären Hilfe in Syrien. Moderiert wird die Diskussion zu Fragen der humanitären Hilfe in Syrien von Elke Grawert, Gäste sind Volker J. Oel (Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung, BMZ), Dr. Salam Said (Freie Universität Berlin), Ralf Südhoff (Centre for Humanitarian Action) and Serdar Yüksel (MdB SPD).

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Arne Cremer (FES) unter [info@fes.de](mailto:info@fes.de)

## **Vortrag "Für mehr friedenspolitische Initiative – gegen nukleare Aufrüstung und militärische Eskalation", Bonn (26. September 2019)**

Im [Friedensgutachten 2019](#) fordern die vier führenden deutschen Friedens- und Konfliktforschungsinstitute, das BICC, das Leibniz-Institut Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK), das Institut für Friedensforschung und Sicherheitspolitik an der Universität Hamburg (IFSH) und das Institut für Entwicklung und Frieden (INEF) von der Bundesregierung, sich aktiver in die internationale Sicherheitspolitik einzubringen und neue Partnerschaften einzugehen, um das bedrohte multilaterale Regelwerk zu erhalten. Im Rahmen der Bonner Friedenstage 2019 analysiert Max M. Mutschler, Autor im Friedensgutachten, am 26. September aktuelle Trends der internationalen Außen- und Sicherheitspolitik auf und stellt Empfehlungen an die Politik dar.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **2019 MACIMIDE Jahreskonferenz an der Universität Maastricht, Maastricht (20. September 2019)**

Am 20. September 2019 findet die Jahreskonferenz des Maastricht Centre for Citizenship, Migration and Development (MACIMIDE) statt. Senior Researcher Ester Serra Mingot wird eine Diskussionsrunde zum Thema Rückkehrmigration besuchen.

Kontakt: Ester Serra Mingot unter [ester.s.mingot@bicc.de](mailto:ester.s.mingot@bicc.de)

## **Vortrag "Nachhaltiger Frieden angesichts von Flucht und Gewalt – eine ernüchternde Bilanz", Berlin (19. September 2019)**

In seinem Vortrag „Nachhaltiger Frieden angesichts von Flucht und Gewalt – eine ernüchternde Bilanz“, der am 19. September in der Urania Berlin stattfindet, thematisiert Markus Rudolf die Antwort der deutschen und europäischen Politik auf die gestiegenen Flüchtlingszahlen, die Situation in den Herkunftsländern so zu verändern, dass für die Menschen die Flucht nicht mehr als einzige Chance auf Verbesserung ihrer Lebensbedingungen gilt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Brown Bag Lecture Wie verlässlich sind Ergebnisse der Befragungen von Zurückgekehrten?, Bonn (18. September 2019)**

Im Rahmen ihres Vortrags reflektiert Tatjana Baraulina anhand von zwei im Forschungszentrum „Migration, Integration und Asyl“ des Bundesamts für Migration und Flüchtlinge (BAMF) durchgeführten Befragungen von Zurückgekehrten, wie Selektivität in der angewandten Rückkehrforschung entsteht und wie diese die Ergebnisse beeinflussen kann.

[Weitere Informationen](#) (PDF) | Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Round Table "Integration der sozialen Dimension in territoriale Ansätze: Die Neuordnung der Entwicklungsprogramme", Paris (5. September 2019)**

Am 5. September wird Katja Mielke am Round Table zum Thema „Integration der sozialen Dimension in territoriale Ansätze: Die Neuordnung der Entwicklungsprogramme“, der im Rahmen des World Convergences Forum in Paris stattfindet, teilnehmen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Katja Mielke unter [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de)

## **Interner Experten-Workshop "Normative Challenges of International Statebuilding", Berlin (26.-28. August 2019)**

Conrad Schetter nahm an dem internationalen Workshop „Normative Challenges of International Statebuilding“ vom 26. – 28. August in Berlin teil. Er leistete einen Beitrag zu „Dictating a Liberal Order – Statebuilding and Intervention in Afghanistan 2001“. Die Veranstaltung wird vom Institut für Theologie und Frieden sowie von der Katholischen Friedensstiftung ausgerichtet.

Kontakt: Conrad Schetter unter [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

## **BMZ Ländergespräch Jordanien, Berlin (22. August 2019)**

Am 22. August nahm Markus Rudolf am Ländergespräch Jordanien des Bundesministeriums für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) in Berlin teil.

Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Hannah Neumann und Arnold Wallraff besuchten das BICC, Bonn (21. August 2019)**

Am 21. August 2019 besuchten Hannah Neumann, Mitglied des Europäischen Parlament für die Fraktion Die Grünen/EFA, und Arnold Wallraff, ehemaliger Präsident des Bundesamts für wirtschaft und Ausfuhrkontrolle und Mitglied der Fachgruppe Rüstungsexporte der Gemeinsamen Konferenz Kirche und Entwicklung (GKKE), das BICC. Gemeinsam mit Max Mutschler und Marius Bales diskutierten sie die Europäisierung der Rüstungsexportpolitik, ergo Intensivierung der gemeinsamen Rüstungsproduktion, sowie die damit korrelierenden zukünftigen Herausforderungen im Bereich der Rüstungskontrolle.

Kontakt: Max Mutschler unter [max.mutschler@bicc.de](mailto:max.mutschler@bicc.de) und Marius Bales unter [marius.bales@bicc.de](mailto:marius.bales@bicc.de)

## **Tag der Offenen Tür beim Auswärtigen Amt, Berlin (17. - 18. August 2019)**

Aus Anlass des Tages der Offenen Tür des Auswärtigen Amtes zeigte BICC am 17. und 18. August erstmals seine neue Fotoausstellung "'Safety First' für Gemeinden in Gefahr – Grenzüberschreitende Kontrolle von Kleinwaffen" in Berlin ("Europasaal" des Außenministeriums). Fotoausstellung und die Präsentation einer Original-Markierungsmaschine für Kleinwaffen stießen bei den Besuchern, zu denen auch Außenminister Heiko Maas gehörte, auf großes Interesse.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **Feldforschung im „Trajectories of Reintegration and social change“ Projekt, Bonsien und Herzegowina (8-30. August 2019)**

Vom 8. bis zum 30. August führte Clara Schmitz-Pranghe Feldforschung in Bosnien und Herzegowina durch. Diese Forschung fand im Rahmen des Projekts „Trajectories of Reintegration: The impacts of displacement, migration and return on social change“.

Kontakt: Clara Schmitz-Pranghe unter [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## **Summer School des Forschungskonsortiums CRC-TR 228: Zukünftiges ländliches Afrika, Nairobi und Naivasha, Kenia (29. Juli - 2. August 2019)**

Marie Müller-Koné besuchte die Summer School des Forschungskonsortiums CRC-TR 228: Future Rural Africa zum Thema „Exploring socio-ecological transformation through the lens of Future Studies“ in Nairobi und Naivasha, Kenia. Zusammen mit Dr. Kennedy Mkutu, United States International University Nairobi, präsentierte sie erste Ergebnisse zu Zukunftsvisionen der Infrastrukturentwicklung und aktuellen Konflikten in Isiolo, Kenia.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Marie Müller-Koné unter [marie.mueller@bicc.de](mailto:marie.mueller@bicc.de)

## **Workshop “TRAFIG – Methodology, Ethics, Data Management, Logistics”, Addis Abeba, Äthiopien (22.-24. Juli 2019)**

BICC Senior Researcher Markus Rudolf war Mitveranstalter des TRAFIG-Methodik Workshops an der Universität Addis Abeba. Der Workshop diskutierte Erfahrungen, Methoden, ethische Richtlinien, Datenmanagement und die Zeitleiste der Forschung zu Flüchtlingen aus Eritrea in Äthiopien.

Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Workshop “TRAFIG – Methodik, Ethik, Datenmanagement”, Daressalam, Tansania (17.-19. Juli 2019)**

Die empirische Arbeit des Transnational Figurations of Displacement-Projekts (TRAFIG) in Tansania startete mit einem Workshop zum Thema Methodik, Ethik und Datenmanagement in Daressalam. Markus Rudolf, Senior Researcher am BICC, war Mitorganisator.

Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **15. Jahreshauptversammlung der Integrated Disarmament, Demobilization and Reintegration Group (IDDRTG), Bonn (9. - 11. Juli 2019)**

Die 15. Jahreshauptversammlung der Integrated Disarmament, Demobilization and Reintegration Group (IDDRTG) fand vom 9. bis 11. Juli 2019 in Bonn statt und wurde vom BICC und dem Cairo International Center for Conflict Resolution, Peacekeeping and Peacebuilding (CCCPA) ausgerichtet.

Mehrere Trainingsinstitute nahmen an dem Treffen teil. Zusätzlich dazu wurden auch Vertreter des Entwicklungsprogramms der Vereinten Nationen (UNDP) und des Department of Peace Operations (DPO) in ihrer Rolle als Co-Vorsitzende der UN Inter-Agency Working Group on DDR (IAWG) als Beobachter eingeladen.

Ziel der Versammlung war der Dialog über aktuelle und geplante Trainingsaktivitäten im Bereich der Entwaffnung, Demobilisierung und Reintegration (DDR), sowie die Auswirkungen der überarbeiteten Integrierten Standards für Entwaffnung, Demobilisierung und Reintegration auf zukünftige Trainingsprogramme.

Darüber hinaus nutzten die Teilnehmer die Gelegenheit, neue Ideen für eine engere Zusammenarbeit innerhalb der Trainingsgruppe sowie Kooperationsinitiativen mit der UN Inter-Agency Working Group on DDR (IAWG) und der Afrikanischen Union (AU) anzuregen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Claudia Breitung unter [claudia.breitung@bicc.de](mailto:claudia.breitung@bicc.de)

## **Feldforschung im Projekt „Trajectories of reintegration“, Albanien (18. Juni - 9. Juli 2019)**

Ruth Vollmer und Elke Grawert setzten die Feldforschung in Albanien im Rahmen des Projekts 1053 „Trajectories of Reintegration“ vom 18. Juni bis zum 9. Juli (Elke Grawert: 30. Juni bis 8. Juli) fort. Zu den besuchten Orten gehörten Tirana, Shkodra, Fushe-Arrëz, Lezhë, Kukës, Korça und Roskovec. Kernaktivitäten waren die Identifizierung und Befragung verschiedener Gruppen von Rückkehrern in unterschiedlichen Regionen und Kontexten des Landes, Interviews mit Gebliebenen sowie relevanten Experten, Praktikern und Entscheidungsträgern. Zudem nahmen Frau Vollmer und Frau Grawert an einem Workshop mit lokalen Forschungsassistenten und einem weiteren mit deutschen Rückkehrberatern und albanischen Gemeinden sowie an einer Exkursion teil.

Kontakt: Ruth Vollmer unter [ruth.vollmer@bicc.de](mailto:ruth.vollmer@bicc.de) und Elke Grawert unter [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)

## **NEUE PUBLIKATIONEN**

[Fahra, J., Krötz, M., & Mohammed, E. \(2019\). More Bang for Their Buck: Enhancing the Sustainability of Surplus Ammunition Destruction Programs. Journal of Conventional Weapons Destruction, 23 \(2\), Article 9, p. 42-45.](#)

[von Boemcken, M. \(2019\). Smooth security. Creative adaptation, mimicry and deception in everyday securityscapes. Critical Studies on Security, 7 \(2\).](#)

[Röing, T. \(2019, July\). Zum Umgang mit Konflikten und Geflüchteten und Migrantengemeinschaften in NRW: Gleichbehandlung sicherstellen und Partizipation auf Augenhöhe ermöglichen \(BICC Policy Brief series No. 6/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Röing, T. \(2019, June\). Fortsetzung politischer Konflikte oder Neuanfang? – Türkische Geflüchtete in Nordrhein-Westfalen \(BICC Working Paper series No. 6/2019\). Bonn: BICC.](#)

[Mutschler, M. M., & Wisotzki, S. \(2019\). Kommentar \ Sind die überarbeiteten Politischen Grundsätze der Bundesregierung für den Export von Kriegswaffen und sonstigen Rüstungsgütern tatsächlich „restriktiver“?. Bonn: BICC.](#)

[Etzold, B. \(2019\). Auf der Flucht – \(Im\)Mobilisierung und \(Im\)Mobilität von Schutzsuchenden \(State-of-Research Paper 04\). Osnabrück: IMIS/BICC.](#)

[Heinemann-Grüder, A. \(2019\). Geiselnnehmer oder Retter des Staates? Irreguläre Bataillone in der Ukraine. Osteuropa, 69\(3-4\), 51–80.](#)

## PRESSEERKLÄRUNGEN

### **15. Juli 2019**

[Neue Publikation \ Zum Umgang mit Konflikten unter Geflüchteten und Migrantengemeinschaften in NRW \(PDF\)](#)

### **9. Juli 2019**

[Neue Publikation \ Fortsetzung politischer Konflikte oder Neuanfang? Türkische Geflüchtete in Nordrhein-Westfalen \(PDF\)](#)

### **8. Juli 2019**

[Neue umfassende Bestandsaufnahme der Flucht und Flüchtlingsforschung sieht Bedarfe und großes Potential des Forschungsfelds \(PDF\)](#)

### **4. Juli 2019**

[Kommentar \ Sind die überarbeiteten Politischen Grundsätze der Bundesregierung für den Export von Kriegswaffen und sonstigen Rüstungsgütern tatsächlich "restriktiver"? \(PDF\)](#)

**2. Juli 2019**

[Neue Publikation \ Auf der Flucht - \(Im\)Mobilisierung und \(Im\)Mobilität von Schutzsuchenden](#) (PDF)

**26. Juni 2019**

[Kick-off ceremony \ Innovation Campus Bonn presented itself](#) (auf Englisch)

## Stellenangebote

**BICC sucht**

[Wissenschaftliche/n Mitarbeiter/in in einem Forschungsprojekt zu nachhaltigen Transformationsprozessen im ländlichen Marokko](#)

[Studentische Hilfskraft im Forschungsprojekt „Wiedereingliederung Geflüchteter: Zum Einfluss von Flucht, Migration und Rückkehr auf den sozialen Wandel“](#)

[Studentische Hilfskraft im Forschungsprojekt „Zwischen Bürgerkrieg und Integration – Die Aufnahme von Flüchtlingen als Chance und Risiko für den gesellschaftlichen Wandel in NRW“](#)

## BICC IN DEN MEDIEN

**19. August 2019**

Aachener Zeitung: [Hilfe zur Selbsthilfe: 300 Teilnehmer aus 18 ostafrikanischen Staaten ausgebildet](#)

**14. August 2019**

Bonn Sustainability Portal: [BICC Zum Umgang mit Konflikten unter Geflüchteten und Migrantengemeinschaften in NRW](#) (auf Englisch)

**13. August 2019**

PeaceLab: [Vorwärts in die Vergangenheit? Frieden braucht Partner](#)

## **22. Juli 2019**

Rheinische Anzeigenblätter: [ICB Innovations-Campus Bonn nimmt die Arbeit auf](#)

## **16. Juli 2019**

Radio Utopie: [Europäischer Türöffner](#)

## **13. Juli 2019**

NDR Info: [Streitkräfte und Strategien](#). Interview mit Conrad Schetter (08:01min)

## **12. Juli 2019**

WDR 5: [Systemwechsel bei Rüstungsexporten notwendig?](#). Interview mit Max Mutschler

## **11. Juli 2019**

Telepolis: [Europäischer Türöffner: Die Neuauflage der Rüstungsexportrichtlinien](#)

## **30. Juni 2019**

Die Kulturmittler – Der ifa-Podcast zu Außenkulturpolitik: [Forschung in der AKBP – Was Cybersicherheit mit Kultur zu tun hat. Mit Odila Triebel und Andreas Heinemann-Grüder](#)

## **26. Juni 2019**

General-Anzeiger: [Innovations-Campus Bonn stellt sich erstmals vor](#)

Follow @BICC\_Bonn on Twitter/  
Folgen Sie @BICC\_Bonn auf Twitter  
[twitter.com/BICC\\_Bonn](https://twitter.com/BICC_Bonn)

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de) for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)